

Temamøde

Om oprettelse af et Vandsamarbejde

Dato: 11. november 2025 17:00-20:30
Sted Herning Vand, Ålykkevej 5, 7400 herning
Til: Vandrådet i Herning Kommune
Fra: Vandrådets bestyrelse
Referent: Mads Riber Rasmussen

Deltagerliste:

Vandværk navn	Tilmeldte
Abildå Vandværk	3
Aulum Vandværk	1
Fasterholt Vandværk	2
Feldborg Vandværk	Ingen tilbagemelding
Haderup Vandværk	2
Hammerum Vandværk	2
Haunstrup Vandværk	2
Herning Vand	4
Karstoft Vandværk	3
Kibæk Vandværk	3
Sandet Vandværk	2
Skarrild Vandværk	4
Snejbjerg Vandværk	Ingen tilbagemelding
Stakroge Vandværk	3
Studsgård Vandværk	0
Sunds Vandværk	2
Sønder-Felding Vandværk	4
Sørvad Vandværk	4
Vildbjerg Vandværk	4
Vind Vandværk	5
Ørnhøj Vandværk	1
Herning Kommune	2

Referat:

17:00 Velkommen v/Fmd. Carsten Bjerrum

Nævner det flotte fremmøde med 19 ud af 21 vandværker repræsenteret.

17:05 Orientering fra Herning Kommune v/Anni og Trine

Se præsentation.

- Forventet godkendelse af vandforsyningsplanen (VFP) er flyttet til efteråret 2026, pga. behov for VVM-undersøgelse. Tidligere planer har blot været screenet.
- Ift. VFP: Tilpasning af tidligere fremsendte rapport af hensyn til læsbarhed på hjemmeside. Indholdet er ikke ændret.
- HK oplever et øget ønske fra landbruget i forhold til at anvende egne borer. HK modtager gerne forslag og oplæg til serviceniveauer og krav fra forsyninger.
 - o Umiddelbare input fra salen henviser til vandnormen og gældende lovgivning

- Opmærksomhed på krav til filtermedier (se ny drikkevandsbkg.), samt 3 nye pesticider til analyselisten.
- Orientering om kvalitetsbekendtgørelse med krav om risikovurdering og -styring og Bgk om offentliggørelse af oplysninger til forbrugere.
- Orientering om takstgodkendelser, opmærksom på krav til gebyrer fremgår af regulativet fra 2027. Dette betyder at regulativet skal opdateres i 2026, og at kravet betyder at vandværkernes individuelle gebyrer skal fremgå – det skal afklares, om vi fortsat skal have fællesregulativ eller vi fremover skal have individuelle regulativer.
- Orientering om krav til indberetninger, herunder overskridelse af vandkvaliteten (se slide)
- Bekendtgørelse om beredskab for vandsektoren i 1. kvartal 2026. Se slide for foreløbige grænser/niveauer på slide.

17:25 Oplæg om etablering af et vandsamarbejde i Herning Kommune v/Fmd. Carsten Bjerrum og Lise Kristensen

Se præsentation.

Spørgsmål fra salen om det er uhensigtsmæssigt, at investerer i tiltag på nuværende tidspunkt, da disse potentielt kan dækkes i et evt. fremtidigt vandsamarbejde. Dette diskuteres på senere punkt. VFV og Herning Vand melder begge ind at de ikke vil sidde og vente, men fortsætter. Det bemærkes at det selvfølgelig er op til den enkelte, hvordan man forholder sig.

Det kommenteres, at strukturplanen måske allerede er forældet på nogle punkter i forhold til udarbejdelse, hvorfor tiltag skal vurderes på ny.

17:50 ----- Forplejning -----

18:10 Gennemgang af forslag til vedtægter med drøftelser v/Thea Thomsen, Bæredygtig Herning

Thea Thomsen fra Bæredygtig Herning faciliterer gennemgang af vedtægterne. Hun rammesætter, at hver § læses op først, og derefter er der drøftelser enten ved bord eller i plenum. Hvert punkt afsluttes i plenum. Opgaven er at undersøge, om der er bedre alternativer til de forslag til vedtægter, som bestyrelsen har fremlagt. Man må gerne være uenig, men det er vigtigt at alle føler sig hørt.

Thea sætter rammen for hendes opgave – at holde diskussionerne til sporet og få os igennem nogenlunde efter tidsplanen.

§§ gennemgås enten i grupper og eller enkeltvis. Referenten (Mads Riber Rasmussen) vil sikre, at de hovedpunkter, Thea beder om, bliver noteret i referatet. Se referat fra de enkelte §§ i vedtægterne herunder.

----- Kaffepause -----

§1: Navn, selskabsform og hjemsted

Enighed om i plenum:

Ingen kommentarer.

§2: Formål

Enighed om i plenum:

Formålet skal stå mere klart. Mulighed for tolkning skal reduceres.

§3: Medlemmer

- Pkt. 3.1 Anvend formulering fra udvalgs møde referat
- Pkt. 3.4 formuleringen er uklar (intet forslag til forbedring).
- Pkt. 3.4 Herning Kommune supplerer med information om at paragraffen er tiltænkt for evt. nye vandværker der måtte opstå (vandværker under 10 bliver mere end 10), samt 3.5 for evt. vandværker der ikke indgår frivilligt fra start, skal bidrage fra start når et påbud er givet fra kommunen.
- Pkt. 3.5, Alle bør deltage fra start. Det giver mulighed for slinger.
- Pkt. 3.5 Forslag om at der tilføjes "for nye almene vandværker". Dette vil dog ikke dække, overvej tilføjelse om "ved påbud fra Kommunen"

Enighed om i plenum:

§3 skal formuleres mere klart. Særlige §3.5 – se om der kan indskrives, at det er i tilfælde om påbudt deltagelse.

§4: Pligter og rettigheder

- Pkt. 4.3, forslag om at ændre "...sig ret til" til "...mulighed for".
Øvrige kommentere med et ønske at fastholde retten
- Pkt. 4.3 forslag om at der præciseres en evt. fordelingsnøgle, finansieringsandel og evt. at en egenbetaling skal afholdes
 - En egenbetaling vil måske kunne sikre et økonomisk fornuftigt projekt og mere ansvarsfølelse ved det enkelte vandværk.

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen ser på fremkomne forslag

§5: VSHK's arbejdsopgaver

- Pkt. 5.2, andet underpunkt. Der skal for vandværker, hvor en forbindelsesledning ikke er den mest optimale løsning, kunne laves en anden løsning (Haderup eksempelvis). Dette kunne også gælde for evt. vandværker, der mere optimalt kunne få forsyning fra et vandværk i en nabokommune.
"Formuleringen om et vandværk uden for vandsamarbejde"
- Pkt. 5.3, der bør ikke være forventninger i vedtægter
- Pkt. 5.3*, det skal sikres en tydelig formulering, der gør det klart, VSHK ikke skal føre tilsyn med overholdelse af aftaler.
* Det kommenteres, at det er en privatretslig aftale, og Kommunen derfor ikke pr. automatik fører tilsyn. Det skal dog afklares, om der er mulighed for at Herning Kommune kan varetage dette fx via en samarbejdsaftale.
- Ved høringer bør VSHK have til opgave at fordele og indsamle kommentarer fra de enkelte vandværker
- Pkt. 5.2 underpunkt om sløjfning af borer, det bør præciseres, at der her er tale om private borer og ikke vandværkets egne borer.

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen ser på fremkomne forslag

Pkt. 5.3 Samarbejdsaftale vurderes ikke at høre til i dette afsnit – bestyrelsen ser på, om det skal udgå eller evt. flyttes til afsnit om bestyrelsens opgaver.

§6 Driftsbidraget

Carsten/formand præsenterer tidsplan for indskud/driftsbidrag som supplement til diskussionen.

- Pkt. 6.2 præcisering af hvilket år der danner grundlag for bidraget i det pågældende år.
- Pkt. 6.3 forslag om at der indskrives krav om længerevarende investeringsplan
- Pkt. 6.3 forslag om indeksregulering/styring af udviklingen på taksten dog mulighed for ekstraordinær beslutning om forhøjelse
- Pkt. 6.5 Forslag om præcisering af "første bidrag" vs. "startbidrag", samt præcisering af om løbende takst reguleres. Hyppighed af indbetaling og forfaldsdato – se på om det er formuleret rigtigt.
- Pkt. 6.6, forhold omkring afholdelse af allerede afholdte udgifter. Det kan både være BNBO, nødforsyningsledninger o.lign. Punktet kræver principiel afklaring, da der er mange nuancer og usikkerheder i hvor langt tilbage i tid der skal medregnes.
- Opfordring til at de vandværker der måtte have noget til gode sender disse udgifter mv. til bestyrelsen, så der kan vurderes på konkrete udfordringer.
- Det generelle ønske på mødet er, at der trækkes en streg i sandet. Umiddelbart stort flertal for denne løsning.

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag

De vandværker, der mener at have afholdt udgifter, der ønskes godskrevet, skal sende en opgørelse over disse udgifter mv. til bestyrelsen, så der kan laves et overblik, som kan danne grundlag for en beslutning.

§7 Repræsentantskabet

Foruden det beskrevne i fremsendte oplæg til vedtægter, præsenterer bestyrelsen et forslag til, om der evt. skal afholdes to årlige repræsentantskabsmøder, et forår og et efterår. At have et ekstra repræsentantskabsmøde i efteråret med det formål at lette processen med takstgodkendelse (der falder i november).

- Nuance i forhold til de to møder, muliggør bedre tid til sagsbehandling af indkomne forslag.
- Et evt. efterårsmøde skal afholdes rettidigt i forhold til takstbladet
- Forhold der taler for at fastholde et enkelt møde, er at øget arbejdsmængde kan medføre rekrutteringsudfordringer/begrænset deltagelse
- Opmærksomhed på krav om afholdes af repræsentantskabsmøde seneste 5 måneder efter årsregnskabs afslutning. Bestyrelsen opfordres til at undersøge dette forhold.
- Det kunne være en mulighed at afholde to møde årligt i en indkøringsperiode

Øvrige kommentarer

- Pkt. 7.2 Præcisering af hvornår og hvem der oplyser kandidater med stemmeret på repræsentantskabsmødet.
- Pkt. 7.3 Forslag om at repræsentantskabet kan afholdes helt eller delvist online. Forhold omkring afstemning skal afklares.
- Pkt. 7.9 Forslag om at tilføje punkt om vandværkernes godkendelse af referatet, med passus om, at manglende svar efter 10 dage betyder godkendt. Bestyrelsen skal vurdere om det er tilstrækkeligt med dirigents underskrift eller om forslaget skal indarbejdes.

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag

Bestyrelsen undersøger hos allerede etablerede vandsamarbejder, hvordan de afholder møder, og om det er nok med en ift. takstgodkendelse. Det undersøges, om en mulighed er, at der i opstartsfasen afholdes to møder årligt og herefter 1.

§8: Bestyrelsens sammensætning

- Opmærksomhed på afklaring af personlig/vandværkets hæftelse og behov for forsikring
- Forslag om prioritering af honorar til bestyrelsesmedlemmerne

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag

§9: Bestyrelsens opgaver

- Pkt. 9.6., underpunkt a) Forslag om at tilføje "...set i kommunen som en helhed og jf. vandforsyningsplanen"
- Pkt. 9.8, Spørgsmål til hvad der ligger i "nødvendige udgifter"
Bestyrelsen præcisering - bestyrelsen påtænker ikke at fastansætte medarbejdere til drift, men snarere tale om timer til sekretariatsydelser, konsulentbistand mv.
- Forslag om at referencer til Grøn Trepert og beredskabslovning tilføjes i enten §9 eller §5.
- Pkt. 9.6 Ad a) – punktet drøfter om hvor vidt samarbejde med Herning kommune skal nævnes direkte. Formuleringen ønskes fastholdt.

Enighed om i plenum:

Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag

§10: Brugs og ejendomsretlige forhold

Forslag om at der bør tilføjes en præcisering af hvem, der efter projekts udførsel har ejerskabet og afholder driftsudgifter af etablerede anlæg/aftaler. Også ift. ledninger.

Generelt: Afklaring af om den rette betegnelse er "forening" og ikke "selskab" <i>Enighed om i plenum:</i> <i>Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag</i>
§11: Tegningsret <i>Enighed om i plenum:</i> Ingen kommentarer
§12: Regnskab <i>Enighed om i plenum:</i> Ingen kommentarer
§13: Tvister Forslag om at tilføje et trin på eskalationstrappen, hvor det fremgår, at forhandling at dette skal søges løst med Herning Kommune som førstestepsmediator. <i>Enighed om i plenum:</i> <i>Bestyrelsen arbejder videre med fremkomne forslag</i>
§14: Ændringer eller opløsning af selskabet <i>Enighed om i plenum:</i> Ingen kommentarer
§15: Ikrafttræden <i>Enighed om i plenum:</i> Ingen kommentarer
20:50 Tak for i aften <i>Afslutningsvist takker Carsten/bestyrelsen for Thea's dirigering af processen og spørger om vi nåede målet. Der var generelt konsensus herom. Carsten understreger, at skulle der være vandværker, der måtte have eftertanker og forslag på bagkant, må disse gerne sendes til bestyrelsen.</i> <i>Carsten takker alle for en god aften.</i>

Referent: Mads Riber Rasmussen, Herning Vand

Dato: 25/11-25 Underskrift: 